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Arvoisa puheenjohtaja, valtuutetut ja yleisö.

Kaupunginvaltuustolle on luettu madonluvut tulevien vuosien lainanoton lisääntymisestä ja 
suunnitelmavuosien alijäämistä ja talousarvion vuodelle 2025 näyttämä alijäämä 3,1 milj. 
euroa on synkeä. Tähän ei tuo iloa se, että tälle vuodelle tehdyn talousarvion alijäämästä 
(2,8 milj. euroa) on todennäköisesti tilinpäätökseen mennessä tippunut miljoona euroa pois; 
emme voi olettaa että samalla tavoin kävisi tulevan vuoden osalta, kun sote-uudistuksen 
verohäntiä ei enää tulekaan ja valtionosuuksia pienennetään. 

Toiminnan ja talouden ohjausryhmä on tehnyt tärkeää työtä pohtiessaan kaupungin 
säästökohteita ja joutunut tekemään tiukkaa karsintaa talouden turhista rönsyistä, kiitos siitä 
ohjausryhmälle. Tässä vaiheessa kiitän kuitenkin myös kaupunginjohtajaa ja 
kaupunginhallitusta päätöksestä olla myymättä Pikku-Vittasen leirisaarta, mitä toiminnan ja 
talouden ohjausryhmä ehdotti. Toivottavasti saarta tulevaisuudessa markkinoidaan yhtenä 
Oriveden kaupungin alueella olevana retkeilypaikkana ja saaren vuokrahintoja vaikkapa 
nostettaisiin maltillisesti niin, että ne kattaisivat mahdollisimman hyvin saaresta koituvat 
menot. 

Kun talous tiukkenee, pitää ihan oikeasti miettiä, mitkä ovat kaupungin tärkeimmät 
tehtävät ja taata niiden hyvä laatu. Tärkeimpiä tehtäviä ovat varhaiskasvatus, perusopetus ja 
lukio sekä Tredu, kirjasto, kunnallistekniikka ja vesihuolto sekä liikunnan ja hyvinvoinnin 
mahdollistaminen. Näihin täytyy panostaa niukkenevillakin määrärahoilla. Täytyy kuitenkin
myös hyväksyä se, että kaupunki ei enää välttämättä ole kaikkien palveluiden tarjoaja, vaan 
niiden mahdollistaja. Talousarviossa 2025 oli kunnallistekniikan tavoitteissa asukkaiden 
hyvinvoinnin edistämisessa toimenpiteiden kohdalla  ilahduttava lause: ”Kuntalaisten 
osallistaminen puistojen ja viheralueiden suunnitteluun sekä kunnossapitoon” sekä siitä 
tehtävä kuntalaiskysely. Kuulostaa hyvältä! Tähän suuntaan on pakkokin mennä: jos 
kaupungilla ei ole enää varaa kaikkeen, mitä on ennen tehty, me voimme jokainen 
kuntalainen vaikkapa osallistua talkootyöhön yhteisten alueiden kunnossapidossa. Me 
voimme yksityisinä henkilöinä ja yhteisöinä kerätä hankerahaa tai hyväntekeväisyysrahaa ja
korjata tai kunnostaa yhteisiä harrastuspaikkoja, jos kunnan rahkeet eivät riitä; niin kuin on 
ennenkin tehty, mutta tulevaisuudessa ehkä yhä enemmän.

Kaupungin luottamushenkilöiden on osallistuttava myös säästötalkoisiin: ehdotan, 
että tulevana keväänä pidetään vanhalla valtuustolla vähintään ne kaksi palkkiotonta 
kokousta, joiden säästöt ovat saman suuruiset kuin valtuutettujen määrän vähentäminen olisi
tuottanut. Ja valitaan kaikkein pisimmät ja raastavimmat kokoukset ja sovitaan että otetaan 
omat eväätkin kokouksiin! Toivon myös, että tämä valtuusto ei nosta tulevan valtuutettujen 
kokouspalkkioita vain siksi, että niin on ennenkin tehty: kyllä tulevalle valtuustolle 
joudutaan jättämään huonoakin perintöä, kuten kaupunginhallituksen päätöksellä 
kunnallisveroprosentin korotus vuodelle 2026. 

Keväällä käydään kuntavaalit ja toivoisin, että tältä valtuustolta jäisi tulevalle 
valtuustolle myös hyvää perintöä. Sitä voisi olla keskustelevuus, joskus kipakkakin. 
Toivottavasti edelleenkin silti asiat riitelevät, eivätkä niinkään ihmiset. Toinen hyvä perintö 
on hyvä yhteistyö. Siitä kiitän teitä kaikkia, arvoisat valtuutetut ja erityisesti arvoisaa 
puheenjohtajaa Heidi Jakaraa tiukasta, mutta silti lupsakasta tavasta johtaa valtuuston työtä. 
Kiitän kaikkia viranhaltijoita yhteistyöstä ja talousarvion 2025 laadinnasta ja toivotan meille
kaikille siunattua adventin aikaa ja joulua! 
Kirsi Mäkinen


